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 تصویب دوفوریت آخرین طرح 
انتخاباتی مجلس دهم 

شــرق: الحاق یک تبصره به قانــون انتخابات  �
شاید آخرین طرح انتخاباتی مجلس دهمی هاست. 
بعد از طرح هــای ناکام اصلاح مــوادی از قانون 
انتخابات مجلس و معلق گذاشــتن لایحه جامع 
انتخابات که به صحن مجلس دهم نرسید، اکنون 
نماینــدگان دوفوریــت طرحــی را تصویب کردند 
که با اضافه کردن یک تبصــره به قانون انتخابات 
ریاســت جمهوری، خبــرگان و مجلــس پیگیری 
اتهام هــای انتخاباتــی را دقیق تر کنند. محســن 
کوهکن، نماینده اصولگرا، در موافقت با این طرح 
توضیــح داد که «در این طرح می خواهیم کســی 
که از محل گزارش متضرر شــده اســت بتواند به 
محکمه صالحه اقامه دعوا کند، محکمه صالحه 
گزارش را بررســی کنــد، اگر گزارش کــذب بود، 
گزارش دهنده؛ چه مأمور دولت باشد یا غیرمأمور 
دولت برای وی مجازات تعیین کنیم». البته طرح 
دیروز در صحن مجلس مخالفانی هم داشت که 
تعدادشان بیش از ۲۵ نفر نبود. آنها معتقد بودند 
در شــرایط اضطراری بحران کرونــا فوریت چنین 
طرحــی موضوعیت ندارد. امــا کوهکن به عنوان 
اولین موافق طــرح توضیح داد که این طرح پس 
از برگزاری انتخابات از ســوی برخــی نمایندگان 
طراحی شــده، ولی بعد از شیوع ویروس پیگیری 
آن به تأخیر افتاده است. به گزارش «خانه ملت»، 
ایــن نماینده اصولگــرا گفت: «در حیــن برگزاری 
انتخابات مجلس دهم شــاهد ایــن بودیم که در 
یک فضای گسترده به نمایندگان اتهام فساد مالی 
و اخلاقی زده شــد و هیچ فرصتی هم برای دفاع 
وجود نداشت. طرحی که تهیه شده به روشن شدن 
اتهاماتی کــه در فضای انتخابات بــه نمایندگان 
زده می شــود، کمــک می کنــد». او اضافــه کرد: 
«در هیچ یــک از انتخابات های ریاســت جمهوری، 
مجلس خبرگان رهبری و مجلس شورای اسلامی 
پیش بینی ای برای رسیدگی به گزارش کذب وجود 
ندارد و همواره شــورای نگهبان و مراجع نظارتی 
با اســتناد به همین گزارش ها تصمیم گیری و تأیید 
یــا ردصلاحیت هــا را انجام می دهنــد». حال بر 
اساس این طرح «می توان علیه فردی که گزارش 
خلاف واقع به شــورای نگهبــان ارائه کرده، طرح 
دعــوا کرد». طبــق این طرح «اگــر گزارش دهنده 
خلاف واقــع گــزارش داده باشــد، چنانچه مأمور 
دولتی باشــد، انفصال از خدمــت و اگر غیردولتی 
باشــد بــه ۶ مــاه حبس محکــوم می شــود لذا 
ایــن طرح ســلامت گزارش هــا در انتخابات های 
ریاســت جمهوری، مجلــس خبــرگان رهبری و 

مجلس شورای اسلامی را تضمین می کند».
در ادامــه، مخالفــان طرح صحبــت کردند. 
محمدجــواد ابطحــی، دیگــر نماینــده اصولگرا 
گفت: «بــا فوریت این طرح مخالف هســتم، زیرا 
در آخرین روزهای مجلــس دهم حضور داریم و 
طرح چنین مسائلی شائبه برانگیز است. هم اکنون 
قانــون انتخابات وجــود دارد، ازاین رو اگر نکته ای 
مدنظر طراحان است، می تواند نسبت به افزایش 
مدت زمان بررســی مســائل در شــورای نگهبان 
اختصاص پیدا کند». نماینده خمینی شــهر افزود: 
«هم اکنون در شرایط ســخت اقتصادی هستیم و 
مشاهده می شود بازاریان تعطیل هستند و کارگران 
بی کار شده اند، ازاین رو باید نسبت به تعیین تکلیف 
چنیــن مســائلی در روزهای آخــر مجلس دهم 
بپردازیم». حســینعلی حاجی دلیگانــی، نماینده 
شاهین شــهر نیز همین نظر را داشت: «هم اکنون 
بــا جنگ جهانــی کرونا مواجهیــم، بنابراین برای 
رویارویــی با چنیــن موضوعی بایــد اولویت های 
کشور مشخص شود». اما علیرضا رحیمی، نماینده 
تهــران،  مخالفــت با ایــن طرح به دلیــل بحران 
کرونا را اشــتباه دانســت و گفت: «امروز اولویت 
اول نظــام بحث کروناســت و مجلس شــورای 
اســلامی نیز به موقع به این موضوع ورود کرده و 
در اولین جلســه ســال جاری نیز به طور مفصل 
در این خصوص بحث شــده و همچنان اقدامات 
و تلاش های مجلــس در حال انجام اســت». او 
همچنیــن گفت: «اینکه عــده ای از نمایندگان نیز 
می گوینــد موافقــان دوفوریت بررســی این طرح 
نمایندگان ردصلاحیت شــده هستند اشتباه است، 
چراکــه در لیســت موافقــان از تمــام طیف های 
سیاســی مجلس شورای اســلامی حضور دارند. 
ماهیت این طرح حقوقی است و نگاه سیاسی باید 
به کل حاکمیت باشد». به گفته رحیمی، مجلس 
و شورای نگهبان هر دو در برابر  وجود خلأ قانونی 
مسئول هستند و «یکی از انقلابی ترین کارهایی که 
این روزها باید انجام شود، افزایش اعتماد عمومی 
است. باید به دنبال علت مشارکت حداقلی مردم 
در انتخابات بود و این خود بالاترین فوریت است». 
احمد همتی، نماینده ســمنان نیــز در موافقت با 
طرح از این گفت که «عده ای ســعی دارند با نفوذ 
و خارج از چارچوب قانون گروهی را تخریب کنند 
که تبعات آن کل نظام را دربر می گیرد و به نوعی 
ظلم به مردم و آرای مردم اســت». او ادامه داد: 
«آیا ما بــه دنبال وکیل الحکومه هســتیم یا وکیل 
مردم؟ بــرای جلب اعتماد عمومی باید با افرادی 
که گزارش های کذب می دهند برخورد شــود. در   
برهه حساس کنونی جلب اعتماد عمومی باید در 
اولویت باشد». بعد از رأی به فوریت طرح الحاق 
یک تبصــره به قانون انتخابــات باید دید مجلس 
دهم آخریــن طــرح انتخاباتی خــود را تصویب 

می کند یا نه. 

سیاست

روزنه

دغدغه های درون قرنطینه ای
 برای فرهنگ

امــا چه بایــد گفت دربــاره ســازمان بزرگی 
کــه اولا تمامی مــردم را نمی شناســد؛ مردم از 
نظر مدیران این رســانه، فقط کســانی هستند که 
ماننــد متولیان رســانه ملی فکــر می کنند و به 
باور هــای آنان توجه دارند. ثانیــا نمی داند مردم 
چــه می خواهنــد؟ همان قدر که خواســته های 
بخشــی را آن هم تا اندازه ای برطــرف کنند، گویا 
به وظیفه خود عمل کرده اند. ثالثا تصمیم گیران 
صداوســیما اگر هم احیانــا بدانند اکثر مردم چه 
می خواهند و چه می پسندند، هیچ  کاری به پسند 
مردم ندارنــد و هرآنچه خودشــان می خواهند 
روی آنتن می فرســتند. رابعا اگر برحســب اتفاق 
برنامه ای مورد اســتقبال مردم قــرار گرفت و با 
ســلیقه بخش زیادی از جوانان هماهنگ است، 
بدون اینکه به این ســلیقه و استقبال مردم اعتنا 
کنند، رأسا نسبت به حذف آن و خانه نشین کردن 
مجــری صادق آن اقدام می کننــد و کوچک ترین 
توجهی هم به درخواســت های خیــل بینندگان 
تلویزیــون ندارند؛ کاری که بــا برنامه ۹۰ و آقای 
عادل فردوســی پور کردند. چرا؟ چون حق مردم 
نیست که از یک برنامه خوششان بیاید یا بدشان ! 
بلکه این حق تازه واردهایی است که در اتاق های 
دربسته نشسته اند و هر کاری باب میلشان است، 
انجــام می دهند. حال مردم چــه کنند؟ صبح تا 
شام از آن اســتفاده کنند تا به راه راست هدایت 
شــوند؟ آیا پخش موسیقی که نه سنتی است نه 
پاپ و برحســب گفته متخصصان علم موسیقی 
نه علمی است و نه ذوقی را در ذهن و دل و روح 
شــنونده برمی انگیزد، توان جذب مخاطب امروز 
را دارد؟ نگارنده فردی متشرع است و باور ندارد 
از صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران موسیقی 
لس آنجلسی پخش شــود یا فیلم های ناسازگار 
با فرهنگ ملی- اســلامی نشــان داده شود. اکثر 
مردم علاقه مندند که رســانه ای که با پول مردم 
اداره می شــود، در بعــد سیاســی از تک صدایی 
خسته کننده فاصله بگیرد. به آموزه های مذهبی، 
در حدی که مردم شناســان متعهد و متخصصان 
واقعی رســانه مورد نیاز مردم می دانند، پرداخته 
شــود؛ نه آن نوع و میزانی که برخی می پسندند. 
درهای صداوسیما روی اهالی دانشمند موسیقی 
و نوازنــدگان فهیــم و هنرمنــد بــاز شــود. در 
زمینه های فیلم و سینما، اقتصاد، حکومت داری، 
فرهنــگ، خانــواده، اعتیاد و شــیوه های برخورد 
بــا آن، کســب وکار، ورزش، سیاســت داخلی و 
بین المللی، رســانه و موضوعــات دیگری که هر 
رشــته از آن را بخشــی از جامعه دنبال می کند، 
برنامــه و فرصت هایی مثل برنامــه ۹۰ با همان 
شیوه انتقاد سازنده، مردم پسند و پرطرفدار تولید 
و پخش شــود تا اســتقبال جامعــه مانند اوایل 
انقلاب بــه رادیــو و تلویزیون بازگــردد. مدیران 
میانی ســازمان باید به گونه ای انتخاب شوند که 
از تنگ نظری و خط بازی و ســوءمدیریت به دور 
باشــند. اما دولت که در فکر تأمین و سامان دادن 
به معیشــت خانواده ها و اقتصاد جامعه است و 
در این موقعیت که همه باید در خانه بنشــینند، 
اجازه داده فروشــگاه ها باز شــوند و بخشــی از 
کارمندان دولت در ادارات حاضر شــوند و چرخ 
کارخانه ها بچرخد و ســفرها بیش از این تحدید 
نشــود، چه فکری به حال غــذای معنوی مردم 
برای این روزها کرده است؟ بالاخره دانش آموزان 
و دانشــجویان که سه، چهار ساعت در روز بیشتر 
نمی توانند پشــت میز رایانه شــخصی یا جلوی 
شبکه آموزش بنشــینند. دولت باید فکری برای 
بقیه ســاعات روز آنان و سایر اعضای خانواده ها 
بکنــد. بیرون از خانــه که نباید برونــد و اگر هم 
رفتند، هیچ محلــی برای تفریح کردن، فیلم دیدن 
و مطالعه غیردرسی وجود ندارد؛ چون همه جا 
تعطیل اســت. به مراکزی هم که سالانه هزاران 
میلیارد ریال بودجه می گیرند تا کار فرهنگی کنند، 
امیدی نیست و ندیده ایم از این مراکز، محصولات 
سودمند و مناسب نسل جوان امروزی بیرون آید. 
از آنها هم انتظار کارهای مهم نباید داشت؛ چون 
هرکدام از این  مراکــز، بودجه های خود را صرف 
پرداخت حق الزحمه و امــور رفاهی کارمندان و 
کارکنان خود یا ســاختن بنا های زیبا برای مراکز یا 
کتابخانه های خود می کنند. با   شرایطی که وصف 
آن رفت، باید وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی که 
بهتر است به آن وزارت فرهنگ و هنر گفته شود، 
کاری بکند که آن هم دســتش خالی و درهایش 

بسته است.

ادامه از صفحه اول

سال هفدهم    شماره 3696 پنجشنبه   28 فروردین 1399

 شــرق: یک روز بعد از آنکه دیوان محاســبات گزارشی 
درباره تفریغ بودجه سال ۱۳۹۷ منتشر کرد، رئیس جمهور 
به آن واکنش نشــان داد و گفت آن بخش که من درباره 
آن شــنیدم صددرصد غلط بود. بر اساس گزارش دیوان 
محاســبات، دولت در ســال ۹۷، فقط ۳۲ درصد احکام 
بودجه ای را اجرا کرده و ۶۸ درصد از متن قانون بودجه 
منحرف شده است. همچنین در این گزارش آمده است 
کــه ۴.۸ میلیارد دلار از ارزهای دولتــی مابازای واردات 
کالا نداشــته و دو میلیارد  و ۷۰۰ میلیــون دلار ارز چهار 
هــزار و ۲۰۰ تومانی برای واردات کالاهای غیراساســی 
مانند غذای حیوانات و لوازم بدن سازی اختصاص یافته 
اســت. به اضافه اینکه ۱۱ هزار میلیــارد تومان انحراف 
در خصوصی ســازی ها بوده و ۱۴ هزار میلیارد تومان که 
دستگاه های اجرائی برای اجرای پروژه های محیط زیستی 
گرفته اند، بدون اینکه حتی یک پروژه روی زمین تعریف 
شود. همچنین در این گزارش این گونه آمده که ۲۴۱ مدیر 
دولتی در ســال ۹۷ حقوق های بالای ۵۰ میلیون تومان 

گرفته اند.
دلار میلیــارد   ۴٫۸ از    دلار   میلیــارد   ۱٫۸  همتــی: 

 رفع تعهد شد
 همین گــزارش باعث شــد تا رئیس بانــک مرکزی 
سه شنبه شــب در برنامه گفت وگوی ویــژه خبری به آن 
واکنش نشان دهد. عبدالناصر همتی درخصوص گزارش 
دیوان محاسبات درباره تفاوت ۴٫۸ میلیارددلاری بین ارز 
تخصیص داده شده چهار هزار و ۲۰۰ تومانی با کالاهای 
واردشــده به کشور در ســال ۹۷ گفت: «در سال ۹۷، ۳۰ 
میلیارد دلار ارز بانکی تأمین شــده اســت که حدود ۲۰ 
میلیارد دلار آن در چهارماهه اول بود و از زمانی که بنده 
مسئولیت را برعهده گرفتم، سیاست های ارزی تغییر کرد 
و از آنجا به بعد است که بحث واردات کالاهای اساسی 
و غیراساسی مطرح شد، چون تا پیش از آن بانک مرکزی 
هر میزان تقاضای ارزی را که ثبت سفارش برای واردات 
داشــت باید تأمین می کرد». به گزارش فارس، او افزود: 
«اولا ایــن گزارش آن گونه که اعــلام کرده اند ۱۲ آذر ۹۸ 
تهیه شــده و در همان فاصلــه ۱٫۸ میلیارد دلار آن رفع 
تعهد شده است، پس الان این مابه التفاوت سه میلیارد 
دلار است. دلیل این ســه میلیارد دلار هم گم شدن پول 
نیست، بلکه واردکننده به دلیل شرایط تحریمی نتوانسته 
رفع تعهد کند، کالا ممکن است هنوز در راه مانده باشد، 
چــون ما برای برخی کالاها مانند ماشــین آلات صنعتی 
تــا ۱۲ مــاه فرصت می دهیــم وارد کنند. ســوم ممکن 
اســت تفاوت محاسبات در گمرک باشــد». او گفت: «از 
این ســه میلیارد دلار، ۱٫۵ میلیــارد دلار را که به نظر ما 

واردکننده به تعهداتش عمل نکرده اســت، اسامی شان 
را به سازمان تعزیرات داده ایم. این تعهدی است که ایفا 
نشده، اما ممکن است ایفا شود. ضمنا چندصد میلیارد 
دلاری هست که به مرحله کیفری رسیده و قوه قضائیه 
هم دارد پیگیری می کند و افراد و عاملانشــان در زندان 
هستند. پس این گونه نیست که ۴٫۸ میلیارد دلار گم شده 

است».
  روحانی: مگر با دولت قهر بودید؟

حســن روحانی روز گذشته در واکنش به این گزارش 
در جلســه هیئت دولت گفت: «دولت دو وظیفه دارد؛ 
یکی اداره اجرائیات است و دیگری اداره کل کشور است. 
بودجه و ســامان اداری و استخدامی که مربوط به همه 
دستگاه هاســت در اختیــار رئیس جمهور اســت؛ اینجا 
دیوان محاسبات برای نظارت و محاسبه اینکه این پول ها 
چگونه خرج شده است، باید هر که را از بودجه استفاده 
می کند بررســی کند؛ دولت، قوه قضائیه و قوه مقننه و 
همچنین نهادهای نظامی و انقلابی و فرهنگی از بودجه 

اســتفاده می کنند و بودجه کشــور در یــک جا مصرف 
نمی شود؛  نظارت ما باید نظارت عام باشد نه اینکه همه 
نظارت را روی یک دستگاه بگذاریم و سایرین را فراموش 
کنیم». به گزارش ایســنا، او همچنین بــا انتقاد از نحوه 
اعلام گزارش تفریغ بودجه ســال ۱۳۹۷ از سوی دیوان 
محاسبات کشــور، عنوان کرد: «یک سازمان نظارتی قبل 
از تهیه یک گزارش مگر با مســئولان دولتی قهر است؟ 
این گزارش را که خود مســئولان دولتی به او دادند؛ این 
سازمان باید با مسئولان دولتی صحبت کند و بگوید که 
می خواهم چنین گزارشی را منتشر کنم». روحانی با اشاره 
به توضیحــات رئیس کل بانک مرکــزی درباره گزارش 
منتشرشــده از ســوی دیوان محاسبات کشــور، عنوان 
کرد: «چون من بخشــی از گزارش را شــنیدم و دیدم که 
اشــکالاتی وجود دارد، همه دستگاه ها باید پاسخ دهند؛ 
ایــن به معنای آن نیســت کــه دولت از نظــارت بدش 
می آید؛ خیر، بلکه ما خیلی از نظارت خوشــمان می آید 
و از آن اســتقبال می کنیــم، اما می گوییــم نصفه ونیمه 

کار نکنیم». او تأکید کرد: «از دوســتان خواهش می کنم 
بیانشان به گونه ای نباشد که مردم را دچار شبهه کند؛ من 
بخشی از گزارش را که راجع به ارز بود شنیدم؛ آن بخش 
که من شــنیدم صددرصد غلط بــود؛ کاملا بی اطلاعی 
محض از مقررات و قوانین کشور مشاهده می شود و برای 
ما خیلی بد اســت که یک دستگاه نظارتی حرفی بزند و 
از قوانین و مقررات کشــور آگاه نباشد. از همه بخش ها 
می خواهم پاســخ لازم به این گزارش را ارائه کنند و این 
پاسخ نیز نه به خاطر دفاع از دولت، بلکه به جهت دفاع 
از حق و واقعیت است و اینکه دستگاه ها مراقبت کنند و 
بدانند که هر چیزی را نمی توانند بدون اعلام بیان کنند، 

بلکه باید دقت لازم را داشته باشند».
  ربیعی: حتی یک دلارش هم نیست که مشخص نباشد
ســخنگوی دولت نیز روز گذشــته در حاشیه جلسه 
هیئــت دولت بــه گــزارش دیوان محاســبات مجلس 
دربــاره تفریغ بودجه ۹۷ اشــاره کرد و گفــت: «برخی 
موارد مثل بحث ارز بنابر گــزارش آذرماه چهار میلیارد 
و ۸۰۰ میلیــون دلار بوده که به ســه میلیون دلار تبدیل 
شــده اســت. بخش اعظمی از این کالاها واسطه ای و 
برای تولید هســتند که کاملا مشــخص است و حداقل 
نیمی از این ســه میلیون دلار را شــامل می شوند که به 
علت تحریم این کالاها وارد می شوند. ای کاش این موارد 
اشاره می شــدند. وقتی عدد کلی گفته می شود و به این 
موارد نمی پردازیم، در اذهان ابهام ایجاد می شــود».  به 
گزارش ایسنا، علی ربیعی ادامه داد: «بخشی هم که ارز 
گرفته اند، اما کالایی وارد نکرده اند تحت کنترل هستند و 
من می خواهم این اطمینان را بدهم که حتی یک دلارش 
نیست که مشخص نباشد. ما الان ۱,۵ میلیارد دلار پرونده 
رسیدگی داریم که از این رسیدگی ها بخشی هم حتی به 
قوه قضائیه رفته اســت و شاید ۷۰ تا ۸۰ میلیون دلار آن 
در قوه قضائیه در حال بررســی اســت. با احترام به آن 
گزارش مجلس باید گفت که ملت ایران مطمئن باشند 
یک ســنت آن هم نیســت که معلوم نباشد کجا رفته و 
همه مشخصا محاسبه خواهد شد و دولت با جدیت این 
موضوع را دنبال می کند». او گفت: «گزارش تفریغ درباره 
خصوصی ســازی هم در دولت بررسی شــد و نظر وزیر 
اقتصاد این بود که این گزارش دقیق نیســت. مبانی ۲۷ 
درصد باید مشخص شــود، تا مشخص نشود، نمی توان 
قضاوت کرد. یک مورد که خود من در جریان هستم این 
است که ۱۲ هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان به صندوق فولاد 
دادیم که بر اساس قانون و دیدگاه مجلس بود و بدهی 
دولــت به یک صنــدوق بود و ما بعــد از آن مصوبه ای 

نداشتیم که به شکل کلان پرداختی داشته باشیم».

 واکنش رئیس جمهور به گزارش دیوان محاسبات کشور:

بخشی که من شنیدم صددرصد غلط بود

میرلوحی و مبلغ به پرسش «شرق» پاسخ دادند
نقش اصلاح طلبان در مجلس اصولگرایان چیست؟

مهرشاد ایمانی: اصلاح طلبان به  دلایل مختلف نتوانستند تعداد قابل توجهی از 
نیروهای خود را روانه مجلــس یازدهم کنند و همین موضوع این گمانه را به 
ذهن می رساند که شــاید تعداد محدود نمایندگان اصلاح طلب مجلس آینده 
عملا نتوانند تأثیر ویژه ای در نهاد قانون گذاری بگذارند. البته برخی نیز معتقدند 
تأثیر نمایندگان می تواند فردی هم باشــد و اگر هریک از ایشــان از قابلیت های 
شخصی بالایی برخوردار باشند، چه بسا یک جمع محدود اما مؤثر شکل بگیرد.

 میرلوحی: با پیچیده ترین شرایط پارلمانی برای اصلاح طلبان مواجهیم
محمود میرلوحی، از اعضای شــورای عالی سیاســت گذاری اصلاح طلبان 
درباره شرایط سیاسی دولت در سال ۹۹ و سپس نوع مناسبت دولت با مجلس 
آینده و نقش نیروهای اصلاح طلب در این مناســبت به «شرق» گفت: «پیش 
از ورود به موضوع اصلی لازم اســت قدری دربــاره جایگاه مجلس در قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران سخن بگویم. مجلس در قانون اساسی جایگاه 
ویژه ای دارد؛ به نحوی که هیچ  شــرایطی را نمی تــوان تصور کرد که مجلس 
نباشــد؛ یعنی در قانون اساســی برای بســیاری از نهادها و مسئولان جایگزین 
معرفی شــده اما برای مجلس هیچ نهاد جایگزینی در نظر گرفته نشده است 
یا در نظام حقوقی بعضی کشــورها انحلال مجلس پیش بینی شده است اما 
در قانون اساســی ما مطلقا چنین بحثی انجام نشده است. به یاد داریم که در 
زمان امام، مجلس چنان شــأنی داشت که بحث  پیامدهای تسخیر سفارت به 
این نهاد واگذار شــد یا بعد از مدتی از انقلاب بحث احکام ثانویه پیش کشیده 
شــد که بعدها این موضوع در قالب تشکیل مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
ســاختارمند شد؛ یعنی حتی اگر یکی از مصوبات مجلس خلاف شرع یا قانون 
اساســی باشد، در شرایطی که مصلحت کشــور و نظام اقتضا کند، می توان آن 
مصوبه را اجرا کرد و فلسفه تشکیل مجمع تشخیص هم همین است. هرچه 
به این ســو آمدیم، جایگاه مجلس تنزل یافت تا امروز که حتی در موضوعات 
یومیه   هم تصمیم گیرنده نیست و واقعیت این است که دیگر نمی توان مجلس 
را در رأس امور قرار دارد. البته محدودشدن اختیارات قانونی محدود به مجلس 
نیست و از آقایان هاشمی، خاتمی، احمدی نژاد و روحانی همه نسبت به عدم 
اجرای اصل۱۱۳ قانون اساسی انتقاد داشتند. در چنین شرایطی مناسبت دولت 
و مجلس هم تعیین می شــود و از پس همین قواعد نانوشــته مجلس ۹۹ و 
دولت ۹۹ شکل می گیرد؛ به ویژه آنکه مجلس یازدهم با رأی حداقلی روی کار 
آمده است. با این همه چاره ای نیست جز آنکه همین مجلس با همین ترکیب 
کاملا اصولگرایی از تمام ظرفیت هــای قانونی برای بازگرداندن جایگاه اصلی 

مجلس اســتفاده کنــد». او ادامه داد: «حالا کــه اصولگرایان اکثریت مجلس 
یازدهم را در اختیار دارند، باید بدانند که صرفا نماینده جناح خود نیستند، بلکه 
اکنون آنها نماینده همه مردم هستند و لازم است مطالبات همه مردم را دنبال 
کنند. مجلس علاوه بر وظیفه قانون گذاری، ناظر بر دو قوه دیگر هم هســت و 
نمایندگان می توانند دســتِ کم روندهای موجود در دولت را اصلاح کنند و به 
رئیس جمهور و وزرا راهنمایی دهند تا از میزان نقایص موجود کاسته شود اما 
این اختیار نباید به کارشــکنی منجر شود؛ زیرا رئیس جمهور هم منتخب مردم 
و اتفاقا منتخب اکثریت و نه اقلیت مردم اســت. روحانی، نماینده آن اکثریت 
قابل توجهی است که در انتخابات اســفندماه مجلس پای صندوق نیامدند و 
به اصولگرایان رأی ندادند. اصولگرایان هشیار باشند که اعتراضات دی ماه ۹۸ 
بعد از یک شــور انتخاباتی در اردیبهشــت همان ســال رخ داد یا دو سال بعد 
در آبان ۹۸ بازهم اعتراضات گســترده ای اتفاق افتاد؛ بنابراین اعتراضات مردم 
به سیاســی کاری ها و ناکارآمدی ها ســریع رخ می دهد و این خطری است که 
می تواند در پی جناح بازی نمایندگان مجلس یازدهم محتمل باشد». میرلوحی 
درباره نقش اصلاح طلبان در مجلس یازدهم و احتمال تشکیل یک فراکسیون 
اقلیت اما کارآمد توســط ایشــان گفت: «تشــکیل یک فراکســیون اقلیت اما 
مؤثــر با تعداد محدود اصلاح طلبانی کــه در مجلس یازدهم حضور خواهند 
داشــت، کار سختی است. من در ۴۱ ســال عمر نظام جمهوری اسلامی سراغ 
ندارم که در مجلســی یک طیف سیاســی چنین در اقلیت باشند. شاید شرایط 
فعلی قدری شــبیه به مجلس چهارم باشد که در آن زمان جناح راست انتقام 
مجلس ســوم را گرفت؛ هرچند بازهم در آن مجلــس حضور جناح چپ که 
بعدها به اصلاح طلبان معروف شــدند، بیش از مجلــس یازدهم بود. اکنون 
با پیچیده ترین شــرایط پارلمانی برای اصلاح طلبان مواجهیم اما به هرحال اگر 
هریک از نمایندگان اصلاح طلب مؤثر عمل کنند، تشــکیل یک فراکسیون قوی 

اصلاح طلب هیچ بعید نیست».
 مبلغ: هریک از نماینــدگان اصلاح طلب می توانند با تکیــه بر  ویژگی های 

ذاتی خود  مؤثر باشند
مرتضــی مبلغ، فعال سیاســی اصلاح طلب هم دربــاره این موضوع به 
«شرق» گفت: «پیش بینی رفتار اصولگرایان در شرایطی که دولت همه جانبه 
درگیر بحران کروناســت، قدری ســخت اســت. من امیدوارم که نمایندگان 
اصولگرای مجلس یازدهم درس بزرگی گرفته باشــند که باید برای کاهش 
تأثیــرات مخرب بحران ها وحدت وجود داشــته باشــد. اکنــون نمی توانیم 

قضاوت کنیم زیرا جریان های تندرو در کشــور تا پیش از شیوع ویروس کرونا 
عملا به هیــچ اصلی پایبند نبودند و هیچ گاه در راســتای منافع ملی گامی 
برنداشــتند و همواره مترصد تأمین منویات خود و نــه مردم بوده اند و بعد 
از آنکه در رقابتی بدون رقیب توانســتند راهی مجلس شوند، مدام دولت را 
تهدید می کردند که مجلس یازدهم بسیاری از وزرا یا حتی رئیس جمهور را 
استیضاح خواهد کرد. مجلس یازدهم متشکل از نیروهایی است که همواره 
مشی تندی داشته اند و   کوشیده اند در رقابت های حداقلی و با چشم دوختن 
به ردصلاحیت نیروهای اصلاح طلب پیروز میدان انتخابات باشند؛ بنابراین با 
چنیــن نیروهایی در مجلس یازدهم مواجهیم اما به هرحال باید امیدوار بود 
و از آنها درخواســت کرد که باتوجه به شرایط بغرنج سیاسی و اقتصادی در 
کشــور درصدد مقابله با دولت برنیایند زیرا نتیجه چنین رویکردی آسیب به 
کشــور و تمام مردم اســت و باید همچنان امیدوار بود که رابطه مجلس با 
دولت از جنس تعامل و نه تقابل باشد. این امیدواری چندان دور از ذهن هم 
نیست زیرا بعد از آنکه بحران کرونا جدی شد، تقریبا تمام مسئولان همراهی 
کرده اند و کمتر پیش می آید که فردی ضعف ها را به طور غیرواقعی برجسته 
کنــد؛ چون همه احســاس می کنند که بحران به قدری عمیق اســت که با 
سیاســی بازی ها هیچ مشکلی رفع نمی شود. البته ای کاش چنین نگاهی نه 
فقط در حل بحران کرونا بلکه در تمام عرصه ها وجود داشته باشد تا بتوانیم 
شاهد اتفاقات خوبی در کشور باشیم». او در پایان در پاسخ به این پرسش که 
تعداد اندک اصلاح طلبانی که در مجلس یازدهم حضور خواهند داشت، تا 
چه حد می تواند جلــوی تندروی های احتمالی نمایندگان اصولگرا را بگیرد، 
گفت: «واقعیت این اســت که همین تعداد محــدودی از اصلاح طلبان که 
به مجلس راه یافته اند، شناخته شده نیستند و باید زمان بگذرد تا ببینیم آنها 
از لحــاظ فردی چه قابلیت هایی دارند. آنچه به طور کلی می توان گفت این 
است که هریک از نمایندگان با تکیه بر ویژگی های ذاتی خود می توانند بسیار 
مؤثر باشــند و حتی یک نماینده شجاع و متعهد به مردم می تواند به مراتب 
در تحقق منافــع ملی مؤثرتر از یک جمع خنثی عمــل کند؛ البته این مهم 
مشروط به آن اســت که از محافظه کاری ها و مصلحت اندیشی های فردی 
فاصله بگیرد و ســخن مبتنی بر حقیقت بگوید. اگر نمایندگان اصلاح طلب 
مجلس آینده چنین روحیاتی داشته باشند، شاید بتوان انتظار یک اقلیت مؤثر 
را داشت. فراموش نکنیم که شهید مدرس یک نفر و نه یک جمع بود اما به 

اندازه  ده ها جمع در تاریخ ایران تأثیرگذار بود ».

در گزارشی که روز چهارشنبه با عنوان «تشکیل  �
قــرارگاه جدید بــا ۳ هدف مهم» منتشــر شــد، 
گفت وگویی با ســردار رمضان شــریف، سخنگوی 
سپاه پاسداران صورت گرفته بود. در این مصاحبه 
ظرفیت بســیج برای کمک بــه نیازمندانی که بر 
اثــر کرونا با مشــکلات مالی مواجه شــده اند ۵۲ 
هزار پایگاه مقاومت عنوان شــده بود که نادرست 
است. بنا بر اعلام سخنگوی سپاه این ظرفیت ۵۴ 
هزار پایگاه بسیج است که ضمن پوزش، تصحیح 

می شود. 

 تصحیح و پوزش

 دستور ویژه برای بررسی گزارش دیوان  محاسبات در قوه قضائیه
واکنش ها به گزارش رئیس دیوان محاســبات کشــور  درباره «تأمین ارز به نرخ دولتی چهار هزار و ۲۰۰ 
تومانی برای واردات کالا های اساسی و غیراساسی در سال ۹۷» به قوه قضائیه هم رسید و دستور رسیدگی 
ویژه به این پرونده صادر شــده اســت. به گزارش میزان، گزارش رئیس دیوان محاســبات که نشان می داد 
بیــش از چهار میلیارد و ۸۲۰ میلیون دلار بلاتکلیف مانده و با وجود گذشــت بیش از یک ســال منجر به 
واردات کالا نشــده اســت، به دفتر رئیس قوه قضائیه ارسال شــده که آیت االله رئیسی پس از مشاهده این 
گزارش، بلافاصله به دادســتانی تهران دستور داده است موضوع به صورت ویژه در یک شعبه اختصاصی 
مورد بررســی قرار بگیرد. این در حالی است که به طور معمول چنین گزارش هایی با همه حواشی ای که 
با خود داشتند، بدون آنکه منتج به نتیجه خاصی شوند، رها می شدند، اما این بار قرار است قوه قضائیه به 

شکلی جدی پرونده را مورد بررسی قرار دهد.

شــرق: پرونده انتخابات مجلس یازدهم هنوز بسته 
نشــده و تکلیف چهار حوزه انتخابیه در چهار استان 
کشــور هنوز مشخص نیســت. ابهامات و شائبه های 
تخلف باعث شــده تا شورای نگهبان نتیجه نهایی را 
تأییــد نکند و به جای آن بازرس هایی برای تحقیقات 
به اســتان ها بفرستد. حالا سخنگوی شورای نگهبان 
به «شرق» می گوید بازرس ها از استان های هرمزگان، 
گیلان، مازندران و فارس بازگشــته اند و گزارش های 
نهایی رســیده است. عباســعلی کدخدایی می گوید 

که در برخی حوزه ها دو بازرس فرستاده شده است. 
اتفاقی که حاکی از بالاگرفتن جنجال ها بر سر کرسی 
پارلمان در این شــهرها اســت. به گفتــه کدخدایی 
نتیجه نهایی حوزه های صومعه ســرا در گیلان، نور و 
محمودآباد در مازنــدران، بندرعباس در هرمزگان و 
جهرم و خفر در استان فارس در اولین جلسه شورای 
نگهبان بررسی خواهد شد. اما سؤال اینجاست که در 
این حوزه ها چه اتفاقاتی رخ داده که بعد از گذشــت 
قریب به دو ماه هنوز انتخابات به تأیید نرسیده است. 

۳۵ پرونده تخلف
هرچند شیوع ویروس کرونا نیز در به تعویق افتادن 
بررســی و تصمیم نهایی شــورای نگهبــان بی تأثیر 
نبوده اســت اما انتخابــات چهار حوزه یاد شــده به 
خــودی خود جنجال های زیادی داشــته اســت. در 
اســتان هرمزگان یک روز قبل از برگــزاری انتخابات، 
رئیس کل دادگســتری هرمزگان از تشکیل ۳۵ پرونده 
تخلف انتخاباتی خبر داده بــود. این آمار خود مؤید 
پیچیده شــدن شــرایط انتخابات در آن اســتان بود. 

علی صالحی در آن مقطع گفته بود: «بیشــتر جرائم 
انتخاباتی استان تخلف پیش از موعد، رعایت نکردن 
تبلیغــات قانونی، ســیاه نمایی در فضــای مجازی، 
شرکت شماری از کارکنان دولت در تبلیغات و دعوت 

به تحریم انتخابات است». 
پــس از انتخابــات نیــز شــکایت هایی مبنی بر 
تخلف های انتخاباتی بــه هیئت نظارت بر انتخابات 

استان رسید.
ادامه در صفحه ۳

سرنوشت مبهم 6 کرسى پارلما ن
سخنگوی شورای نگهبان: تصمیم نهایی درباره ۴ حوزه انتخابیه باقی مانده بعد از بررسی گزارش ها اتخاذ می شود
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